

东南亚政治与社会课程教学大纲

课程代码：24122940

课程中文名称：东南亚政治与社会（一）

课程英文名称：Southeast Asia Politics and Societies

学分：2.5 周学时 2.0-1.0

面向对象：

预修要求：

一、课程介绍

（一）中文简介

本课程向学生介绍东南亚的政治、经济和社会概况，着重于国家的殖民和后殖民历史、政治制度的演变、国家外交政策、经济和国家-社会动态。课程还将探讨上述时期中国在该地区的利益和参与。

（二）英文简介

This course introduces students to the politics, economies and societies of Southeast Asia. Emphasis is placed on countries' colonial and post-colonial histories, the evolution of political systems, states' foreign policies, economies, and state-society dynamics. The course will also address China's interests and involvement in the region.

一、 教学目标

（一） 学习目标

The major goal of the course is to make students master the politics, economies and societies of Southeast Asia. Emphasis is placed on countries' colonial and post-colonial histories, the evolution of political systems, states' foreign policies, economies, and state-society dynamics. The course will also address China's interests and involvement in the region.

（二） 可测量结果

Understand Southeast Asia's countries' colonial and post-colonial histories, the evolution of political systems, states' foreign policies, economies, and state-society dynamics.

Look at China's interests and involvement in the region.

注：以上结果可以通过课堂讨论、期中、期末考试等环节测量。

二、 课程要求

（一） 授课方式与要求

Each course will have two hours of lecture and an hour of discussion based on a number of questions asked by the instructor and students about lecture content. In our discussions, we will compare political systems, foreign policies, economies, state-society dynamics from one country to another and look for answers as to why those have varied over time.

每一次授课将由 2 小时的讲课与 1 小时的讨论组成。讨论的内容基于讲师和学生就课堂内容的一系列提问。在讨论中，我们将比较不同国家之间的政治制度、外交政策、经济、国家与社会动态，并考察其在历史上变化的原因。

(二) 考试评分与建议

No weekly readings are required in this course, but the content of lectures is dense, and a good understanding of it is necessary to do well on the exams.

本课程不要求学生每周都进行阅读。但课程内容繁重，要想在考核中取得优异成绩，对课程阅读有良好的理解是必不可少的。

The course will have one mid-term and a final exam. Each will count for 50% of the final grade. The structure of both exams will be the same, with a mix of multiple-choice questions, conceptual or historical questions requiring a short answer, and a question requiring writing a short essay. The date, time and location of exams will be communicated to students in due time.

本课程将有 1 次期中考试和期末考试,各占总评成绩的 50%。两次考试的题型是一样的，由多选题、关于概念与历史的简答题和论述题组成。考试的时间、地点届时将在和学生沟通后确定。

三、 教学安排

Myanmar

Week 1: 2 March

The lecture will be on Myanmar's politics and society under colonial rule and in its early post-colonial development.

Week 2: 9 March

The lecture will be on Myanmar's late post-colonial politics, economy and society.

Week 3: 16 March

The lecture will be on Myanmar's political transition and post-transition politics, economy and society.

缅甸

第一周：三月二日

讲课将聚焦于殖民统治下的缅甸政治与社会概况及其后殖民时期的早期发展。

第二周：三月九日

讲课将聚焦于后殖民时期晚期缅甸政治、经济和社会概况。

第三周：三月十六日

讲课将聚焦于政治过渡时期和过渡时期后的缅甸政治，经济和社会概况。

Recommended readings/推荐书:

Nakanishi, Yoshihiro. 2013. *Strong Soldiers, Failed Revolution: The State and Military in Burma, 1962-88*. National University of Singapore Press.

Indonesia

Week 4: 23 March

The lecture will be on Indonesia's politics and society under colonial rule and in its early post-colonial development.

Week 5: 30 March

The lecture will be on Indonesia's late post-colonial politics, economy and society.

Week 6: 6 April

The lecture will be on Indonesia's transition and post-transition politics, economy and society.

印度尼西亚

第四周：三月二十三日

讲课将聚焦于殖民统治下的印尼政治和社会概况及其后殖民时期的早期发展。

第五周：三月三十日

讲课将聚焦于后殖民时期晚期印尼政治、经济和社会概况。

第六周：四月六日

讲课将聚焦于政治过渡时期和过渡时期后的印尼政治，经济和社会概况。

Recommended readings/推荐书:

Vickers, Adrian. 2014. *A History of Modern Indonesia*. Cambridge University Press.

Singapore

Week 7: 13 April

The lecture will be on Singapore's politics and society under colonial rule and in its early post-colonial development.

Week 8: 20 April

The lecture will be on Singapore's late post-colonial politics, economy and society.

新加坡

第七周：讲课将聚焦于殖民统治下的新加坡政治与社会概况及其后殖民时期的早期发展。

第八周：讲课将聚焦于后殖民时期晚期新加坡的政治、经济和社会概况。

Recommended readings/推荐书:

Turnbull, C. M. 2020. *A History of Modern Singapore*. National University of Singapore Press.

Weiss, Meredith. 2020. *The Roots of Resilience: Party Machines and Grassroots Politics in Singapore and Malaysia*. National University of Singapore Press.

Spring Quarter Examination

Week 9: 27 April

考试

第九周： 4月27日

Malaysia

Week 10: 4 May

The lecture will be on Malaysia's politics and society under colonial rule and in its early post-colonial development.

Week 11: 11 May

The lecture will be on Malaysia's late post-colonial politics, economy and society.

Week 12: 18 May

The lecture will be on Malaysia's late post-colonial politics, economy and society.

马来西亚

第十周： 五月四日

讲课将聚焦于殖民统治下的马来西亚政治与社会概况及其后殖民时期的早期发展。

第十一周： 五月十一日

讲课将聚焦于后殖民时期晚期马来西亚的政治、经济和社会概况。

第十二周： 五月十八日

讲课将聚焦于后殖民时期晚期马来西亚的政治、经济和社会概况。

Recommended readings/推荐书:

Andaya Watson, Barbara. 2017. *A History of Malaysia*. Springer.

Weiss, Meredith. 2020. *The Roots of Resilience: Party Machines and Grassroots Politics in Singapore and Malaysia*. National University of Singapore Press.

Thailand

Week 13: 25 May

The lecture will be on Thailand's politics and society under colonial rule and in its early post-colonial development.

Week 14: 1 June

The lecture will be on Thailand's late post-colonial politics, economy and society.

泰国

第十三周： 五月二十五日

讲课将聚焦于殖民统治下的泰国政治与社会概况及其后殖民时期的早期发展。

第十四周： 六月一日

讲课将聚焦于后殖民时期晚期泰国的政治、经济和社会概况。

Recommended readings/推荐书:

Wyatt, David K. 2003. *Thailand: A Short History*. Yale University Press.

Vietnam

Week 15: 8 June

The lecture will be on Vietnam's politics and society under colonial rule and in its early post-colonial development.

Week 16: 15 June

The lecture will be on Vietnam's late post-colonial politics, economy and society.

Week 17: 22 June

The lecture will be on Vietnam's late post-colonial politics, economy and society.

越南

第十五周：六月八日

讲课将聚焦于殖民统治下的越南政治与社会概况及其后殖民时期的早期发展。

第十六周：六月十五日

讲课将聚焦于后殖民时期晚期越南的政治、经济和社会概况。

第十七周：六月二十二日

讲课将聚焦于后殖民时期晚期越南的政治、经济和社会概况。

Recommended reading/推荐书:

Kiernan, Ben. 2019. *Viet Nam: A History from Earliest Times to the Present*. Oxford University Press.

Summer Quarter Examination

Week 18: 29 June

考试

第十八周：六月二十九日

四、 参考教材及相关资料

五、 课程教学网站

学在浙大：<http://course.zju.edu.cn/>